

**JOINT STATEMENT  
IN SUPPORT OF THE EFFORTS ON REFORESTATION AND AFFORESTATION  
IN THE ARAL SEA BASIN**

One of the gravest global environmental disasters of modern times facing the countries of Central Asia and their population of some 60 million is the tragedy of the Aral Sea, which is on the verge of extinction.

The new sand desert "Aralkum" has appeared on the seabed and with the area of more than 5.5 million hectares it is gradually extending to the entire Aral Sea region, poisoning the atmosphere each year with about 100 million tons of dust and toxic salts transported by sand storms and hurricanes. Dissemination of a large amount of salt and dust from the bottom of a dried-up sea effect detrimental on the health of the Aral Sea region population, becoming the reason for the expansion of a number of diseases.

Unfortunately, today it became apparent that to restore the Aral Sea fully is no longer possible. Currently, the most important task is to reduce the negative impact of the Aral crisis on the environment and livelihood of millions of people living in the Aral Sea region, including through the implementation of specific projects.

One of the main directions of improving the environmental situation in Aral Sea region is to carry out afforestation of the dried bottom of the Aral Sea.

The regional project "Reforestation and afforestation in the Aral Sea Basin" proposed for implementation in the Aral Sea region is part of the third Aral Sea Basin Programme (ASBP-3).

The project aims at improving the environmental situation, prevention of salt and dust transfer, consolidation of moving sand dunes, reducing wind erosion, which will lead to the improvement of health, restoration of flora and fauna.

Taking this opportunity, we ask international organizations and donors to assist in the implementation of this project and thus make a contribution to the elimination of the consequences of environmental disaster associated with the Aral Sea drying.

We are convinced that joint concerted efforts will enable solving the environmental problems of the region and, ultimately, lead to an improvement in the living conditions of millions of people in the Aral Sea region.

**United Nations Economic Commission  
for Europe**

  
**Christian Friis Bach  
Executive Secretary**

**Executive Committee of International  
Fund for saving the Aral Sea**

  
**Shavkat Khamraev  
Acting Chair**

**СОВМЕСТНОЕ ОБРАЩЕНИЕ  
В ПОДДЕРЖКУ УСИЛИЙ ПО ЛЕСОВОССТАНОВЛЕНИЮ  
И ЛЕСОРАЗВЕДЕНИЮ В БАССЕЙНЕ АРАЛЬСКОГО МОРЯ**

Одной из самых крупных в новейшей истории глобальных экологических катастроф, испытываемой странами и 60-миллионным населением Центральной Азии, является высыхание Аральского моря, которое находится на грани полного исчезновения.

Образовавшаяся на месте водоёма новая песчаная пустыня «Аралкум» площадью более 5,5 миллионов гектаров постепенно распространяется на весь регион Приаралья, ежегодно отравляя атмосферу около 100 миллионами тонн пыли и ядовитых солей, переносимых песчаными бурями и ураганами. Большой объём выноса соли и пыли со дна высохшего моря губительно влияет на здоровье населения зоны Приаралья, становясь причиной роста ряда заболеваний.

К сожалению, на сегодняшний день стало очевидным, что восстановить Аральское море в полной мере уже не представляется возможным. В настоящее время важнейшей задачей является сокращение негативного воздействия Аральского кризиса на окружающую среду и жизнедеятельность проживающих в Приаралье миллионов людей, в том числе путем реализации конкретных проектов.

Одним из основных направлений улучшения экологической ситуации в Приаралье является проведение работ по облесению осушенного дна Аральского моря.

Предлагаемый для реализации в зоне Приаралья региональный проект «Лесовосстановление и лесоразведение в бассейне Аральского моря» является частью Третьей Программы действий по оказанию помощи странам бассейна Аральского моря (ПБАМ-3).

Проект направлен на оздоровление экологической обстановки, предотвращение соле-, пылепереноса, закрепление движущихся барханных песков, уменьшение ветровой эрозии, что приведёт к улучшению здоровья населения, восстановлению флоры и фауны.

Пользуясь предоставленной возможностью, мы обращаемся к международным организациям и донорам с просьбой оказать содействие в реализации данного проекта и, таким образом, внести вклад в дело ликвидации последствий экологической катастрофы, связанной с высыханием Аральского моря.

Мы убеждены, что совместные целенаправленные усилия позволят решить экологические проблемы региона и, в конечном итоге, приведут к улучшению уровня жизни многомиллионного населения Приаралья.

**Европейская экономическая комиссия  
Организации Объединённых Наций**



**Кристиан Фриис Бах  
Исполнительный секретарь**

**Исполнительный Комитет  
Международного Фонда спасения  
Арала**



**Шавкат Хамраев  
И.о. Председателя**